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” Det er viktig å  
få en kultur der det 
en leder gjør, får 
en konsekvens 
– enten positiv  
eller negativ. ” 

Gorm Frimannslund, ny  
direktør for infrastruktur-

divisjonen i Jernbaneverket

Enhetlig design
ska visa vägen  

Flintholms station får ny 
 information till trafi kanterna 
som omfattar alla trafi kslag.
 FOTO: ANDERS BORRING-MØLLER
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I detta nummer pre-
senterar vi två nyheter : 
en sammanfattning av 
artiklar på fi nska för att 
förbättra servicen till 
våra fi nska läsare och 
serien Rune Räls som 
kommenterar aktuella 
händelser i den nordiska 
järnvägsbranschen. 
I tidningen fi nns ockå en 
inbjudan till NJS general-
församling 2014 i Oslo 
den 25–26 april.

JS:llä on tärkeä tehtävä uutisten ja 
kehityssuuntien välittäjänä pohjoismai-
sen rautatiesektorin alalla. Tämä tapahtuu 

etupäässä seminaarien ja kädessäsi olevan NJT-
lehden avulla. Ajankohtaisia kysymyksiä vuonna 
2014 ovat mm. hallituksen päätös Ruotsissa teiden 
ja rautateiden investoinneista tulevan kymmen-
vuotiskauden aikana, poliittinen prosessi rautatie-
markkinoiden avaamisesta kilpailulle Norjassa ja 
työn jatkaminen Helsinki-Vantaan lentokentän 
kytkemiseksi suomalaiseen rautatieverkkoon. 
Tanskassa käynnistyy työ niin kutsutun Time-
mallin kanssa kuin myös rautatieverkon sähköistä-
minen. NJS:n piirissä meillä on yleiskokous 
huhtikuun lopulla Oslossa.

Tammikuun alussa osallistuin Transportforum 
2014-konferenssiin, joka on liikennealan vuosit-
tainen tilaisuus houkutellen lähes 1 600 osanotta-
jaa. Minulla oli silloin etu lähes tavata ruotsalainen 
infrastruktuuriministeri Catharina Elmsäter-Svärd 
(M). Keskustelimme sekä Ruotsin rautateiden 
kunnossapidosta, joka on saanut paljon kritiikkiä 
sekä ruotsalais-norjalaisten rautatieyhteyksien 
kehityksestä. Mikään näistä ei ole ns. ”Quick-Fix”, 
sanoi ministeri. Se on kyllä oikea arviointi, 
sillä suunnittelu ja rautateiden rakentaminen 
ottaakin pitkän ajan. Mutta miten on rautateiden 

kunnossapidon laita? Pitäisikö niidenkin 
toimenpiteiden kestää 8–10 vuotta? Poliittinen 
ratkaisu on myöntää lisärahaa kunnossapitoon. 
Moni pohtii tänä päivänä miten rahat käytetään 
ja tapahtuuko se oikealla tavalla. Muun muassa 
Elinkeinoelämän Liikenneneuvosto (Näringslivets 
Transportråd) on kirjelmässä Trafi kverketille 
peräänkuuluttanut selvitystä siitä, mitä hallituksen 
lisääntyneet panostukset rautateiden kunnossapi-
toon vuosille 2013 ja 2014 merkitsevät.. Eikä 
vieläkään ole nähty vastausta tähän kysymykseen, 
ei ainakaan tätä kirjoitettaessa.

Ruotsissa on mm. Riksrevision ja Trafi kana-
lys julkaisseet raportteja siitä, kuinka junamyöhäs-
tymisiä voidaan vähentää paremmalla ohjauksella 
sekä kokemuksia markkinoiden avaamisesta. Sen 
lisäksi on työn alla selvitys rautateiden organisaati-
osta, josta esiteltiin osamietintö äskettäin. 
Oppimalla toisilta voidaan välttää erehdyksiä ja 
siinä on NJS tärkeä toimija. Riippumattomana 
osapuolena NJS voi järjestää seminaareja 
kokemusten vaihdosta. Ennen kaikkea 
kiistanalaisista kysymyksistä joilla muuten 
on riski muodostua puolueellisiksi.
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NJS vågar sticka ut hakan
orum för nordiskt järnvägssamarbete (NJS) 
har en viktig funktion som förmedlare av 
nyheter och utvecklingstrender inom den 

nordiska järnvägssektorn. Det görs främst genom 
seminarier och Nordisk järnbanetidskrift som du 
håller i din hand. 

Aktuella frågor under år 2014 är bland annat 
regeringens beslut om investeringar i vägar och 
järnvägar under den kommande tio årsperioden i 
Sverige, den politiska processen för att öppna järn-
vägsmarknaden för konkurrens i Norge, de fort-
satta arbetena med att ansluta Helsingfors-Vanda 
fl ygplats till det fi nska järnvägs nätet. I Danmark 
inleds arbetet med den så kallade Timemodellen 
och elektrifi ering av det danska järnvägsnätet. 
Och inom NJS har vi generalförsamling i Oslo i 
slutet av april.

I början av januari deltog jag i Transport-
forum 2014 som är trafi kbranschens årliga konfe-
rens och lockar närmare 1 600 deltagare. Jag hade 
då förmånen att träff a den svenska infrastruktur-
ministern Catharina Elmsäter-Svärd (M) och vi 
diskuterade såväl underhållet av den svenska järn-
vägen, som fått mycket kritik, samt utvecklingen 
av de svensk-norska järnvägsförbindelserna. 

Inget av detta är någon ”Quick-Fix” som 
ministern sade. Det är nog en korrekt bedömning, 
för det tar åtminstone lång tid att planera och byg-
ga järnvägar. Men hur är det med järnvägsunder-
hållet, ska det också ta 8–10 år att åtgärda? 

Den politiska lösningen är att anslå mer pengar 
till underhåll, och många undrar i dag hur pengar-
na används och om det sker på rätt sätt. Bland an-
nat har Näringslivets transportråd i en skrivelse till 
Trafi kverket efterlyst en redovisning av vad reger-
ingens ökade satsningar på järnvägsunderhåll 
konkret innebär för åren 2013 och 2014. Vi har 
ännu, åtminstone när detta skrivs, inte sett något 
svar på frågan.

I Sverige har bland annat Riksrevisionen och 
Trafi kanalys redovisat rapporter om hur tågförse-
ningarna kan minska genom bättre styrning, samt 
erfarenheter från marknadsöppningen. Dessutom 
pågår en utredning om järnvägens organisation 
där ett delbetänkande nyligen presenterades. 
Genom att lära av andra kan misstag undvikas, 

och här är NJS en 
viktig aktör. Som 
oberoende part kan 
NJS anordna semi-
narier för erfaren-
hetsutbyte. Framför 
allt i frågor som är 
kontroversiella och 
annars riskerar att bli 
en partsinlaga.
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